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a r m a n m e l i . i r
گفت و گــــو

احمد نقیب زاده در گفت وگو با »آرمان ملی«:
 فرصت سوزي نكنيد؛ 

بايدن دست دشمنان ايران را 
بسته است

گــــــزارش
 »آرمان ملی« از وضعیت حضور دو کاندیدای سابق

 ریاست جمهوری گزارش می کند

 دو راهی رئيسی و قاليباف
 يا مانورتبليغاتی قاليبافی ها

 آرمـــــان ملــــی 
پورحسیـــن:  علیرضا   
رفع موانع پیـــــش رو در 
راستای پرداخت بدهی عراق 
و کره جنوبی به ایران شاید 
جدیدترین گشایش هایی باشد که در روزهای 
اخیر پس از روی کارآمدن جو بایدن شکل گرفته 
است؛ اقداماتی که زمانی در کنار سایر تحولات 
قرار می گیرد، اینگونه به نظر می رسد یک روند 
کند رفع مشکلات به وجود آمده تا بالاخره ایران 
نیز یک گام بردارد؛ گامی که نخستین آن در توافق 
با آژانس برداشته شد و برخلاف جوسازی های در 
مجلس با موافقت مسئولان ادامه یافت. در کنار 
این گشایش ها آنچه به صورت محسوس احساس 
می شود این است که دیگر فشار دوران ترامپ نیز 
بر کشور وارد نیست و همین امر نیز کمک می کند 
که فضایی به منظور گفت وگو در عرصه جهانی 
برای حل مشکلات ایجاد شود؛ فضایی که به نظر 
می رسد بدخواهان زیادی دارد و درراستای از بین  
بردن آن برخی کشورها دست به هرکاری خواهند 
زد و برجام علاوه بر دارا بودن دشمنانی در داخل 
آمریکا، در اروپا و خاورمیانه نیز مخالفانی دارد که 
هر روز برای مرگ آن آرزو می کنند. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با 
احمد نقیب زاده، تحلیلگر مسائل بین الملل داشته 

است که در ادامه می خوانید.
  با توجه به رویدادهای چند روز اخیر 
و گشایش هایی که در برخی عرصه های 
اقتصادی و سیاسی رقم خورده است، 
می توان منتظر کاهش تنش ها میان ایران 

و آمریکا بود؟
وضعیت پیش آمده در این برهه زمانی برای هر 
دو طرف یک فرصت است. این اراده وجود دارد 
که از این فرصت استفاده شود تا مشکلات کنار 
گذاشته شود و مسائل را حل کنند. ایالات متحده 
آمریکا در این روزها شاهد هستیم که نسبت  به 
یکی از مخالفان ایران یعنی عربستان سعودی، 
رویکرد انتقادی از نوع شدید پیدا کرده و به ایران 
نشان داده است که دست دشمنان کشورمان را 
بی چون  و چرا باز نخواهد گذاشت تا ایران را در 
تنگنا قرار دهند. اینها نشانه های مثبتی است که 
از سوی دولت بایدن ارسال می شود و در این میان 
باید توجه داشت ایران نیز چاره ای جز این ندارد 
که به توافق برسد و از بن بست فعلی خارج شود، 
در غیر اینصورت، شرایط برای ما سخت تر خواهد 
شد. می توان امیدوار بود که تنش ها کاهش پیدا 
می کند اما مشکل ایران و ایالات متحده به صورت 
کامل حل نخواهد شد. در کوتاه مدت روابط خوبی 
میان ایران و ایالات متحده بعید است شکل گیرد 
اما اختلافات در هفته های آینده احتمالا کاهش 
می یابد. ایالات متحده پذیرفته که باید گام به گام 
پیش رود و از موضع قبلی خود عقب نشینی کند 
و این همان روزنه ای است که در این برهه زمانی 

ایجاد شده تا اختلافات کم شود.
  آیا جریانی در عرصه بین المللی شکل 
گرفته است تا مانع توافق دولت بایدن با 

ایران شود؟
روسیه، ترکیه، عربستان و رژیم صهیونیستی 
از تحریم های ایران منفعت زیادی برده اند. 
اینها هیچ گاه منتظر این نبوده اند تا تنش میان 
ایران و ایالات متحده از بین برود. این کشورها 
خود با ایالات متحده روابطی برقرار کردند تا 
نهایت استفاده را ببرند و پیشرفت های زیادی 
نیز در منطقه داشتند و با دستانی باز اقدام 
می کردند، درحالی که دستان ایران در این 
مدت کاملا بسته بود و یک خلا ایجاد شد تا 
این کشورها از آن بهره ببرند. بنابراین هرگونه 
شیطنتی ممکن است از سوی این کشورها رخ 
دهد تا مانع تنش زدایی شوند. در همین راستا 
ممکن است خراب کاری هایی نیز انجام دهند 
و آن را به گردن ایران بیندازند، این نکاتی است 
که روابط خارجی ما را تهدید می کند. ایران 
به عنوان یک قدرت منطقه ای مطرح است و باید 
مراقب این حوزه باشد؛ زیرا اکنون از رقبای خود 
عقب افتاده ایم، صرفا به این علت که رابطه ما 
با غرب مخدوش است. در این میان عربستان 
یک نگرانی جدی دارد و از اینکه روابط ایران و 
ایالات متحده همچون 50 سال پیش صمیمی 
شود، به شدت واهمه دارد. آنها می ترسند که 
نگرش ایالات متحده به کلی تغییر کند. با وجود 
اینکه این اتفاق رخ نخواهد داد اما آنها هراسی 
جدی دارند. مسئولان ایران سیاستی را در پیش 
گرفته اند که هیچ گاه تا این اندازه روابط خوب 
نخواهد شد. ترکیه بیشترین سود را از تعارض ها 
در منطقه می برد. ترکیه کشوری نفت خیز 
نیست و صنعت گردشگری آنها در یک سال 
اخیر نیز ضعیف شده است و به همین علت از 
تعارض ها می خواهد به نفع خود استفاده کند. 
رژیم صهیونیستی نیز بزرگ ترین مخالف برجام 
است که نشان می دهد این توافق یک سیاست 
درست بوده است و داخلی ها نیز باید بدانند 
که اگر برجام بد بود، رژیم صهیونیستی با آن 
مخالفت نمی کرد. ما از کنش رقبای منطقه ای 
خود می توانیم مسیر صحیح را از غلط متوجه 
شویم. در مجموع باید گفت که کارشکنی وجود 
داشته و خواهد داشت تا روابط ایران و آمریکا بر 

مدار بهبود قرار نگیرد.
  در مهلتی که پس از توافق ایران و 
آژانس به وجود آمد، توافق جامعی شکل 

خواهد گرفت؟
بایدن احتمالا تا انتخابات گام های دیگری 
نیز برخواهد داشت تا گروه های رادیکال به 
ریاست جمهوری در ایران نرسند. به همین علت 
به نظر می رسد دستان ایران در عمل در هفته های 

آتی بازتر از گذشته باشد.

یک فعال رسانه ای اصولگرا درباره اعلام عدم کاندیداتوری 
محمدباقر قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری 1400 اظهار 
داشت: صحبت رئیس شورای مرکزی جمعیت پیشرفت 
و عدالت به نظر نمی رسد بیان کننده واقعیت ماجرا باشد. 
بعید می دانم جریان آقای قالیباف هدف اصلی اش این باشد 
که نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری را به آقای رئیسی 
تعارف کند. محمد مهاجری گفت: دو حالت برای مطرح کردن 
خبر عدم کاندیداتوری قالیباف در 1400 وجود دارد؛ نخست 
آنکه ببینند افکارعمومی و کنشگران سیاسی اطراف سایر 
کاندیداها چه واکنشی نشان می دهد. حالت دوم آن است که 
نتیجه نظرسنجی های اخیر نشان می دهد آرای منفی آقای 
قالیباف رشد قابل توجهی پیدا کرده است. اگر او زمانی نفر دوم 
بود الان تا نفر چهارم تنزل کرده بنابراین به شکلی می خواهند 
آبرومندانه آقای قالیباف را از دور رقابت ها خارج کنند. ضمن 
آنکه بسیاری از سیاسیون و تحلیلگران سفر اخیر آقای قالیباف 

به روسیه را نقطه ضعف بزرگی در کارنامه او ارزیابی کردند.

 فعال سیاسی اصلاح طلب درباره گزینه های فعلی و 
مستقل احزاب برای حضور در انتخابات 1400 عنوان کرد: 
امروز کاندیداها مورد ارزیابی هستند و هیچ کدام قطعا تایید 
نشده اند. کاندیدایی که می خواهد به عنوان نفر نهایی خود را 
اعلام کند باید منتظر تایید جمع باشد و از اراده و پشتیبانی 
جبهه ای برخوردار باشد. جواد امام در رابطه با کاندیداتوری 
مطهری و شائبه حضور او در اردوگاه اصلاح طلبی تاکید کرد: 
مطرح شدن اسم مطهری نیز در همین سازوکار بررسی 
می شود و جدا از این موضوع نیست. او ابتدا باید سازوکار 
اصلاح طلبان را بپذیرد و بعد اصلاح طلبان در مورد او نظر 
بدهند. وی با بیان اینکه علی لاریجانی را هم در گمانه زنی ها 
اصلاح طلب می دانند اما این امری غلط است اضافه کرد: 
کدامیک از کاندیداها این سازوکار را پذیرفته اند؟! لاریجانی 
که در جبهه مقابل قرار دارد و زاکانی در مورد او اظهارنظر 
می کند و می گوید او کاندیدای اصولگرایان خواهد بود یا جواد 

لاریجانی می گوید او در جبهه مقابل اصلاح طلبان است؟

یک فعال سیاسی اصولگرا با اشاره به جدال اخیر حدادعادل 
با محمود احمدی نژاد تصریح کرد: من احمدی نژاد را اصولگرا 
نمی دانم. اگر قبلا هم احساس می کردیم احمدی نژاد اصولگراست 
در اشتباه بودیم، احمدی نژاد بدعتی در فضای سیاسی ما گذاشته 
است که جرمی بسیار سنگین و نابخشودنی بوده و آن در خصوص 
آبروی شخصیت های نظام است . منصور حقیقت پور اضافه کرد: 
شخصیت ها معصوم نیستند ولی اینکه هر کسی باب میل تو نبود 
با بولدوزر از روی آنها عبور کنی درست نیست. چه کسی برای 
نظام ماند؟! شاید من با حدادعادل اختلاف نظر سیاسی داشته 
باشم اما این حرکت ها و پرونده سازی های احمدی نژاد را قبول 
ندارم. وی یادآور شد: به احمدی نژاد بگویید اگر او دست فرح 
را بوسیده تو روی مادر چاوز را بوسیده ای! ضمن اینکه حرف 
احمدی نژاد تهمت، شایعه و بهتان است. احمدی نژاد شخصیت 
بدی دارد و متاسفانه هیچ کسی را به اندازه خودش قبول ندارد. 
اگر احمدی نژاد می خواست رجایی زمان باشد نباید در مقابل 

نظر و فتوای رهبری اجتهاد می کرد که این اجتهاد باطل است. 

حرف احمدی نژاد 
تهمت، شايعه و بهتان 

اســـت 

 مطهری بايد 
 سازوکار اصلاح طلبان 

را بپذيرد

 بعيد است قاليباف 
 کانديداتوری را

 به رئيسی تعارف بزند

آرمان ملی- مطهره شفیعی: یک روز طرح استیضاح رئیس جمهور را 
امضا کردیم؛ روز دیگر بود که دو کارت زرد به وزیر خارجه دادیم. به این وزیر 
ارتباطات گیر دادیم و وقتی رئیس جمهور در دفاع از او گفت که دستور افزایش 
پهنای باند را خودش داده است، پس باید موضوع دیگری را بهانه کنیم تا به 
آذری جهرمی و رئیسش نشان دهیم با رای حداقلی مردم در انتخابات 98 هم 
می توانیم خودمان را مطرح کنیم. این روزهای برخی نمایندگان مجلس چنین 
می گذرد و در انتظارند تا وزیری صحبتی کند تا بر طبل مخالفت با او بکوبند که 

سوژه جدید آنها هم اینترنت و نرخ آن است. 
  رای مجلس به خواست آذری جهرمی

چند زمانی است که مجلس خود را وارد موضوع قیمت گذاری اینترنت 
کرده و چالش های این بررسی واکنش هایی را به دنبال داشت. به عنوان نمونه، 
ایسنا روز گذشته نوشت: »نمایندگان مجلس پس از مصوبه افزایش مالیات 
از اپراتورها، به جلوگیری از افزایش قیمت اینترنت تاکید داشتند و اکنون با 
کاهش تعرفه پیام رسان های داخلی،  ارزان کردن اینترنت را مطرح کردند، این 
در حالی است که مسئولان حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات معتقدند نه تنها 
اطلاق اینترنت به ترافیک پیام رسان داخلی صحیح نیست، بلکه با این مصوبه، 
استفاده از شاد که رایگان بوده، از این پس صرفا با پرداخت هزینه ممکن است.« 
اما ظاهرا دیروز نمایندگان مجلس تسلیم نظر دولت شدند و در جلسه علنی 
صبح دیروز و در ادامه بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 1400 مصطفی 
طاهری نماینده زنجان رفع ابهامی را درباره تبصره 18 مطرح کرد، مبنی بر 
اینکه موضوع تعرفه اینترنت داخلی شامل پیام رسان های شاد، دانشگاه ها و 

مراکز دولتی نمی شود و آنها در سال آینده رایگان خواهند بود.
   ورود بدون کارشناسی به بحث اینترنت؟

این چالش ها به شاد محدود نبود چنانکه نمایندگان مجلس در نشست علنی 
9 اسفندماه در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه سال 1400، دولت 
را مکلف کردند نرخ تعرفه اینترنت را برای استفاده از پیام رسان های داخلی ۲0 
درصد نرخ تعرفه های پیام رسان های خارجی تعیین و وصول نماید. این خواسته 
نمایندگان مجلس در شرایطی بود که تعرفه اینترنت پیام رسان های داخلی در 

زمان فعلی یک سوم نرخ تعرفه پیام رسان های خارجی محاسبه می شود که 
با مصوبه شنبه مجلس، عملا تعرفه اینترنت برای استفاده از پیام رسان های 
داخلی ارزان می شود. با این حال نکته مغفول مانده در این مصوبه هزینه 
استفاده از اینترنت پیام رسان شاد است که به گفته محمدجواد آذری جهرمی 
وزیر ارتباطات ۲0 میلیون کاربر دارد. آذری جهرمی روز شنبه گفت: »اگر شاد را 
پیام رسان محسوب کنیم میزان نصب ها از۲0 میلیون بیشتر می شود« طبیعی 
بود که اعتراضاتی به این مصوبه مجلس شود چنانکه همشهری آنلاین نوشت: 
»هزینه استفاده از پیام رسان شاد برای معلمان و دانش آموزان رایگان است، و 
وزیر آموزش و پرورش شهریورماه امسال گفته بود »رایگان شدن اینترنت شبکه 
شاد محقق شده است، وزارت ارتباطات در کنار ما بود و کمک کرده و همراه ما 
خواهد بود.« با این حال مصوبه امروز مجلس درباره کاهش نرخ تعرفه اینترنت، 
به پیام رسان شاد که مساله مبتلابه ۲0 میلیون دانش آموز و معلم است نپرداخته 
است؛ مشخص نیست آیا این پیام رسان هم از حالت رایگان خارج می شود و 
تعرفه آن مثل سایر پیام رسان های داخلی ۲0 درصد نرخ تعرفه پیام رسان های 
خارجی خواهد بود. پیش از آن هم در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه 
بودجه سال 1400 دولت را مکلف کردند باید در سال آینده بدون افزایش 

قیمت ها، حق الامتیاز و حق السهم خود از اپراتورهای ارائه کننده خدمات 
مخابراتی را به میزان 10 درصد افزایش داده و به حساب درآمد عمومی 
نزد خزانه داری کل واریز کند. وزیر ارتباطات با بیان اینکه حرف هایی 

که می زنند نادرست است، گفت: برخی می گویند دولت دنبال 
گران کردن اینترنت است. اگر دولت دنبال این کار بود به مصوبه 
مجلس نیازی نداشت و خودمان اختیار گران کردن اینترنت 

داریم و به مجوز مجلس نیازی نبود. 
  انتقاد آذری جهرمی به مجلس

آذری جهرمی، وزیر ارتباطات به مصوبه 
دیروز مجلس درباره تعرفه اینترنت 
پیام رسان ها واکنش نشان داد و آن را 
مصوبه ای ضد عدالت اجتماعی و مخالف 

مردم مناطق محروم دانست. محمدجواد آذری جهرمی نوشت: »این مصوبه 
چه اثراتی دارد: اول که دولت مدت هاست که استفاده از »شاد« را رایگان کرده 
است. چون در مصوبه جدید مجلس دولت مکلف شده است قیمت پیام رسان 
داخلی را ۲0 درصد اینترنت لحاظ کند. عملا دولت دیگر اجازه رایگان کردن 
شاد را ندارد و از سال بعد استفاده از شاد صرفا با پرداخت هزینه ممکن است. به 
همین راحتی،  مصوبه ای ضد عدالت اجتماعی و مخالف مردم مناطق محروم.«

   چرا وزیر اعتراض کرد؟
دلواپسان و مخالفان دولت گویی درانتظار واکنش آذری جهرمی بودند 
چراکه بلافاصله پروژه جدید تخریب را آغاز کردند. خبرگزاری دلواپس فارس 
دیروز نوشت: »نمایندگان مجلس اتهام گران کردن اینترنت از سوی نمایندگان 
مجلس که در توئیت وزیر ارتباطات مطرح شده را رد کرده و معتقدند اظهارات 
این وزیر هجمه ای علیه مجلس انقلابی است و وی با این توئیت ها بیشتر به 
دنبال این است تا دیده شود.« ولی اسماعیلی نماینده گرمدره هم با تاکید 
بر اینکه بار سنگین گرانی امروز کشور نتیجه عدم مدیریت صحیح دولت 
هشت ساله روحانی است، خاطرنشان کرد: آقایان به جای پذیرش مسئولیت 
خود فرافکنی می کنند و فکر می کنند با این اقدامات موفق خواهند شد. 
هجمه ای از سوی دولت علیه مجلس آغاز شده تا اقدامات انقلابی مجلس تحت 
شعاع قرار بگیرد. محمود احمدی بیغش نماینده شازند در مجلس شورای 
اسلامی هم با بیان اینکه اظهارات وزیر ارتباطات در خصوص گران کردن 
اینترنت از سوی مجلس اصلا صحت ندارد، اظهار داشت:  آقای آذری جهرمی 
دنبال این است که دیده شود به همین دلیل حرف های عجیبی مطرح می کند. 
وی افزود:  قبلا مطالبی گفته شد که وزیر ارتباطات قصد دارد کاندیدای 
انتخابات سال 1400 شود و به همین دلیل چالش هایی ایجاد می کند تا 
شاید از کنار این چالش ها برای خود مقبولیتی ایجاد کند. احمدی بیغش 
ظاهرا توجه زیادی به آنچه می گفت، نداشت چراکه در بخشی از اظهاراتش 
اینگونه عنوان کرد که »مجلس دنبال این است تا مردم از زندگی جهنمی که 
حاصل عملکرد هشت ساله دولت روحانی است نجات پیدا کنند 
نه اینکه بار گرانی  را سنگین تر کند.« کاش آقای بیغش 
توضیح می داد منظورش از زندگی جهنمی چیست و آیا 
این اظهارات تشویش اذهان عمومی و سیاه نمایی تعبیر 
نمی شود؟ سیدسلمان ذاکر نماینده ارومیه در مجلس هم 
معتقد است: وزیر ارتباطات ، اطلاعات کافی از مصوبات 
مجلس ندارد و به وی پیشنهاد می دهیم که به جای فرافکنی 
کمی اطلاعات خود را افزایش بدهد. وی تاکید 
کرد: امروزه مجلس به دلیل تصمیمات انقلابی 
خود در معرض اتهام است و شایعاتی که علیه 
مجلس مطرح می کنند از جمله گرانی 

اینترنت اصلا صحت ندارد.

این بار هم تلاش مجلس بی نتیجه بود؛ شاد رایگان ماند

رای مجلس به خواست آذری جهرمی 
   احمدی بیغش: مجلس درصدد رهایی مردم از زندگی جهنمی و دولت روحانی است!

   دلواپسان : اظهارات وزیر ارتباطات هجمه ای علیه مجلس انقلابی است 

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: اظهارات 
اخیر رئیس دفتر رئیس جمهوری درباره قیمت ارز 
در روزهای اخیر، مورد سوءبرداشت های غرض ورزانه 
برخی چهره های تندرو برای تخریب دولت به منظور 
پیروزی در انتخابات قرار گرفته است. این در حالی است 
که محمود واعظی و دفتر ریاست جمهوری همچنان با 
بیانیه و تکذیبیه های متعدد تلاش دارند، روند توهین و 

تخریب ها علیه دولت را متوقف کنند.
  تامین ارز برای تهیه کالاهای اساسی

تخریب چهره دولت در روزهای اخیر و پس از چند 
تذکر از سوی رهبر معظم انقلاب، این روزها رنگ 
جدیدی به خود گرفته است. هر سخنی که از سوی 
مسئولان دولتی بیان می شود، با کج خوانی های 
غرض ورزانه به اهرمی برای فشار بر دولت منتخب 
مردم بدل شده و برخی از چهره های افراطی جریان 
اصولگرا نیز در رسانه های خود به آن بال و پر 
می دهند. در روزهای اخیر محمود واعظی رئیس دفتر 
رئیس جمهوری در گفت وگو با فعالان بخش خصوصی 
استان اصفهان اظهار کرد: »در شرایطی که در سال های 
اخیر به دلیل تحریم های ظالمانه درآمد حاصل از 
فروش نفت به شکل قابل توجهی کاهش یافته است، 
صادرکنندگان با صادرات تولیدات غیرنفتی کشور 
نقش مهمی در تامین ارز موردنیاز برای تهیه کالاهای 
اساسی و همچنین مواد اولیه تولید در کشور ایفا کردند 

که جای قدردانی دارد.«
    خوانش های عجیب

شاید در نگاه اول امر چالش برانگیزی در میان 

سخنان واعظی دیده نشود اما دلواپسان حتی این 
گزاره ها را نیز به بحرانی داخلی بدل می کنند. اخیرا 
و  بودجه  برنامه،  کمیسیون  عضو  قادری،  جعفر 
محاسبات مجلس شورای اسلامی در گفت وگویی با 
اشاره به اینکه در کشور ما عمده مصرف کننده ارز خود 
دولت است و از سوی بخش های دولتی و غیردولتی 
تقاضای ارز بسیار بالاست گفت: »در چنین شرایطی 
تصور دولت از اینکه کشور را با بالا و پایین کردن ارز 
اداره کند تصور غلطی است. بدترین شکل تامین مالی 
امید بستن به قیمت ارز است.« این سخنان در حالی 
مطرح می شود که واعظی هیچ سخنی درباره اداره 

کشور با تغییر نرخ ارز به زبان نیاورده است.
   شاعران در مجلس

بعضی چهره های دیگر مجلس اصولگرا نیز همین 
خط را ادامه دادند و کار به جایی رسید که مجلس 
یه جلسه شعرخوانی علیه رئیس دفتر رئیس جمهور 
بدل شد. جواد نیک بین نماینده کاشمر در مجلس که 
از امضاکنندگان شکایت علیه دولت به دلیل توهین به 
منتقدان بود، در جلسه علنی روز گذشته مجلس این 
ابیات را قرائت کرد: »واعظ سخنت خلاف عزت باشد/ 
همراهی تو در اوج ذلت باشد، اظهارنظرهای تو ای واعظ 
جان/ بی شک نه غفلت که خیانت باشد!« گذشته از 
اینکه آیا قرائت اشعار علیه مسئولان دولتی در شان 
خانه ملت هست یا خیر،  باید از این نماینده سوال کرد 
که آیا خائن خطاب کردن مسئولان دولتی را نمی توان 
توهینی آشکار قلمداد کرد؟ افرادی که از توهین ابراز 
ناراحتی می کنند، با وجود سخنان متعدد رهبر انقلاب 

مبنی بر منع هتک حرمت دولت، آیا مجاز به رفتارهایی 
از این دست خواهند بود؟ 

   انتقادات باز هم انتخاباتی شد
صف کشی ها علیه ساکنان پاستور تنها به نمایندگان 
مجلس ختم نشده و برخی اصولگرایان تندرو نیز به آن 
رنگ و بوی انتخاباتی داده اند. اخیرا مهدی چمران، 
نایب رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب در توئیتی 
نوشت: »گرانی دلار حاصل تدبیر فریبکارانه است 
نه تحریم ظالمانه. در این سه ماهه که دوربین های 
آژانس هستند، رخدادهای مهمی خواهیم داشت، دلار 
پایین می آید، مقداری منابع توقیف شده آزاد می شود، 
آمریکا گارد خود را برای مذاکره باز می کند تا گزینه ای 
سازشکار و تکرار 8 سال کنونی را مردم انتخاب کنند.« 
گویا چمران نیز نتوانست بدون توهین انتقادات خود را 
درباره اظهارنظر واعظی بیان کند و با فریبکار خواندن 
دولت تدبیر و امید مخالف سخن رهبری اظهارنظر کرد. 
با این وجود دو نکته قابل تامل در متن توئیت وجود دارد 
که نمی توان به سادگی از کنار آن عبور کرد. اول اینکه 
آیا کاهش قیمت ارز در روز گذشته اتفاقی ناگوار برای 
دلواپسان بوده است؟ به نظر می رسد کاهش قیمت دلار 
بهانه افراطیون برای حمله به دولت را از میان خواهد 
برد و از این رو موجب ناراحتی هایی در این جریان شده 
است. نکته دوم اینکه چرا در واکنش به اظهارات رئیس 

موضوع  رئیس جمهور،  پیروزی یا شکست دفتر 
انتخاباتی در صدر اولویت اصولگرایان قرار می گیرد؟ 
آیا با این تفاسیر تمامی این حملات به علت نگرانی از 

شکست انتخاباتی مطرح شده است؟

   دولت به دنبال گران کردن ارز نبوده
هجمه های دلواپسان در حالی رخ می دهد که محمود 
واعظی و دفتر ریاست جمهوری بارها به اظهارات 
خلاف واقع تندروها پاسخ دادند. روز جمعه رئیس 
دفتر رئیس جمهور در حساب کاربری اینستاگرام خود 
نوشت: »بنده مجددا به صراحت تاکید می کنم که دولت 
هیچگاه به دنبال گران کردن ارز نبوده و قیمت بالای 
ارز و نرخ غیرواقعی آن را یکی از موانع مهم اداره کشور و 
یکی از رخدادهای تلخ در دوران مسئولیتش می داند و 
همواره در پی کنترل آن و کاستن از فشار بر شهروندان 
بوده است؛ آن چنانکه در آینده  نزدیک نیز هیچ فرصتی 
را برای کنترل نرخ ارز از دست نخواهد داد.« با این 
حال حملات به دولت متوقف نشد و روز گذشته دفتر 
ریاست جمهوری در بیانیه ای اعلام کرد: »از رسانه های 
مخالف نظام در خارج از کشور با توجه به رویه سیاسی 
آنها توقعی نیست اما مردم از کسانی که ادعای تلاش 
برای دفاع از حقوق ملت ایران دارند و استکبارستیزی 
را سرلوحه شعارهایشان قرار داده اند، انتظار ندارد که به 
دلیل انتخابات 1400 و سرپوش گذاشتن بر خطاهای 
فاحش همفکرانشان دولت را اینگونه متهم به اخلال در 
اقتصاد کرده و تحریم و فشار حداکثری آمریکا را تطهیر 
کنند. باز هم تاکید می شود این نقل قول از رئیس دفتر 
رئیس جمهور با توجه به تبیین دیدگاه های چند باره 
ایشان درباره اقتصاد و سیاست های اقتصادی کاملا 
کذب بوده و پافشاری بر تبلیغ یک موضوع نادرست 
و نادیده گرفتن تکذیبیه ها خلاف اخلاق و مضر برای 

اقتصاد کشور است.«

روزهای  در  جنت آبادی:  سجاد  ملی-  آرمان 
اخیر، اظهارنظرها برای حضور محمدباقر قالیباف رئیس 
... رئیسی رئیس قوه قضائیه در انتخابات  مجلس و آیت ا
ریاست جمهوری افزایش یافته است. اولین اظهارنظر را 
محسن  پیرهادی نماینده تهران کرد و در سخنانی گفت 
که محمد باقر قالیباف قصد کاندیدا شدن در انتخابات 
ریاست جمهوری را ندارد اما شخص قالیباف سکوت کرده 
و در این زمینه اظهارنظری ولو با ایما واشاره هم نداشته 
است که موجب می شود بعد تبلیغاتی بودن این حرکت 
تقویت شود.  با  حال سوال اینجاست که چرا شخصیتی مانند 
قالیباف با وجود اینکه در بین اصولگرایان طرفدار دارد، اما 
برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری تعلل می کند. 
لبته به نظر می رسد اصولگرایان به دنبال این نیستند  ا
که محمدباقر قالیباف و آیت ا... رئیسی هر دو در انتخابات 
ریاست جمهوری کاندیدا شوند و این را به ضرر ائتلاف 
می دانند. در همین رابطه، علیرضا زاکانی نماینده مجلس 
تهران در آخرین اظهارنظرها اعلام کرد که رئیسی و قالیباف 
به هیچ وجه در انتخابات ریاست جمهوری رقابت نخواهند 
کرد و هرکس که شانس بیشتری داشته باشد در انتخابات 
وارد خواهد شد. حال باید صبر کنیم تا ببینیم اصولگرایان در 

روزهای آینده می توانند به یک اجماع برسند؟
  دوراهی سخت 

انتخابات ریاست جمهوری 1400 در اردوگاه اصولگرایان 
به روزهای حساس خود رسیده است. اصولگرایان که از 
ماه های گذشته با اتوبوسی از کاندیداهای مختلف قصد 
حضور در انتخابات ریاست جمهوری را داشتند، اما چند 
روزی است که بر سر حضور »محمدباقر قالیباف« رئیس 
مجلس و »آیت ا... رئیسی« رئیس قوه قضائیه اختلاف نظر 
دارند. اصولگرایان برای پیروزی در انتخابات 1400 با دو 
چالش جدی روبه رو هستند؛ چالش اول آنها برمی گردد به 
حضور متعدد کاندیداهای همفکر خود در انتخابات 1400 
که همواره به ضرر آنها تمام شده است. تجربه های سال های 
گذشته به این جناح سیاسی به آنها اثبات کرده که حتما باید 
با یک کاندیدای واحد در انتخابات شرکت کنند و نباید آنقدر 
تعدد کاندیدا در انتخابات داشته باشند که رای طرفدارانشان 
پخش شود. موضوع دومی  که اصولگرایان را به ترس انداخته، 
مساله حضور کاندیداهای رای آور و اصلی خود در بالاترین 
مقام های کشور است.  محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
کنونی و در آن سمت هم آیت ا... رئیسی رئیس قوه قضائیه هم 
دارای بالاترین مقام های سیاسی کشور هستند و بر سر یک 
دوراهی گرفتار شده اند. نکته مهم اینجاست که اصولگرایان 
می دانند که رئیس مجلس و رئیس قوه قضائیه هر دو از 
کاندیداهای رای آور و مردمی  برای انتخابات 1400 هستند و 
در صورت حضور هر یک از این کاندیداها در انتخابات شانس 
پیروزی آنها بالا خواهد خواهد رفت. یک فرضیه دیگر هم 
وجود دارد که احتمالا از بین رئیس مجلس و رئیس قوه 
قضائیه یک نفر در انتخابات شرکت کند و تمام اصولگرایان 

از آن حمایت کنند. 
  رقابت رئیسی و قالیباف منتفی است

این روزها اظهارنظرهای فعالان سیاسی اصولگرا درباره 
.. رئیسی و محمدباقر قالیباف در انتخابات  . حضور آیت ا
ریاست جمهوری 1400 افزایش یافته است. در آخرین 
اظهارنظرها، رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
 اعلام کرد که آیت ا... رئیسی و محمدباقر قالیباف در انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده با هم رقابت نمی کنند. علیرضا 
زاکانی در صفحه اینستاگرام خود نوشت: »طبق اطلاعی که 
من دارم آیت ا... رئیسی و قالیباف به هیچ وجه با یکدیگر رقابت 
نخواهند کرد و هرکس امکان پیروزی داشته باشد، وارد رقابت 
خواهد شد و این همان نهضت انتخاباتی است که باید به شکل 
کار جمعی انجام شود.« محمدباقر قالیباف چندین ماه است که 
به بهارستان رفته و بر صندلی های سبز بهارستان قانون گذاری 
می کند. اما به نظر می رسد که مشخص نبودن تکلیف حضور 
رئیس مجلس برای کاندیدا شدن در انتخابات ریاست جمهوری 
گمانه زنی ها را برای حضور یا عدم حضور قالیباف در انتخابات 
ریاست جمهوری را بالا برده است. در همین رابطه »محسن 
پیرهادی« نماینده تهران در روزهای اخیر با اشاره به برخی 
گمانه زنی ها درباره ورود محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
به عرصه انتخابات 1400 گفت: »آقای قالیباف ضمن اینکه 
تمرکزشان را معطوف به وظایف خود در مجلس کرده اند، 
تاکید دارند که بنای کاندیداتوری در انتخابات را ندارند و 
می گویند همه نیروهای انقلاب موظف هستند تلاش کنند تا 
هرچه سریع تر با وحدت، تمام ظرفیت های خود را متمرکز بر 

موفقیت گزینه واحد کنند.«
  حمایت روحانیت مبارز از رئیسی

انتخابات  برای  درحالی  اصولگرایان  جناح  جلسات 
ریاست جمهوری برگزار می شود که اختلافات در بین بزرگان 
این طیف به وفور دیده می شود و آنها با وجود اینکه کاندیداهای 
رای آوری برای انتخابات دارند، اما با معضل حضور کدام کاندیدا 
در انتخابات 1400 روبه رو هستند. در آخرین اظهارنظرها 
حجت الاسلام مصباحی مقدم در نخستین همایش سراسری 
دبیران استانی جبهه تحول خواهان مدعی شد که یک جریان 
دیگری در مقابل جریان شورای ائتلاف تشکیل شده که ظاهرا 
داعیه وحدت دارد اما آنچه فهم می شود این است که قرار 
است لاریجانی به عنوان انتخاب نهایی از این جریان بیرون 
بیاید، در ائتلاف اساس بر این است که از فردگرایی عبور کنیم 
و به همین خاطر توصیه می کنم از تشکیل کلونی در اطراف 
نامزدها خودداری کنیم چراکه در صحنه رقابت دچار مشکل 
خواهیم شد؛ آنچه مهم است اینکه افراد دارای صلاحیت و 
پرچم دار خدمتگزاری به مردم و تبعیت از رهبری باید به میدان 
بیایند. غلامرضا مصباحی مقدم در ادامه درباره حمایت جامعه 
روحانیت از آیت ا... رئیسی، اظهار داشت: »ما نوعی گرایش و 
توجه را در جامعه روحانیت به شخص ایشان مشاهده می کنیم؛ 
کمااینکه در دوره قبل یعنی سال 9۶ پیش از اینکه جمنا 
)جبهه مردمی نیروهای انقلاب( به نتیجه برسد، این جامعه 
روحانیت مبارز بود که اعلام موضع کرد و از آقای رئیسی 
حمایت کرد. اگر ایشان کاندیدا شود عضوی از جامعه روحانیت 

هستند و قطعا کاندیدای جامعه روحانیت خواهند بود.«

    شاعری در صحن علنی
   نیک بین گفت: خائن، چمران گفت: فریبکار

   دفتر ریاست جمهوری: نادیده گرفتن تکذیبیه ها خلاف اخلاق

  زاکانی نماینده جبهه پایداری: رئیسی و قالیباف 
رقابت نخواهند داشت

  سخنگوی روحانیت مبارز: اگر رئیسی شرکت کند، 
حمایت خواهیم کرد

عرایض انتخاباتی 
با بهانه های ارزی

»آرمان ملی« از حمله دلواپسان به واعظی گزارش می کند   ایران مانع زیادی برای فروش نفت ندارد
  چهار کشور از تحریم ایران سود می برند


